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WRZ.0012.5.5.2024 

Protokół nr 5/24 z posiedzenia  

Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej  

Rady Powiatu Wodzisławskiego w dniu 23 października 2024 roku 

W dniu 23 października 2024 roku o godzinie 11:00 w Powiatowym Ośrodku Wsparcia dla 

Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomi, przy ulicy Centralnej 48.  

Proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Informacja na temat działalności Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób 

z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomi. 

4. Sprawy bieżące. 

5. Wolne głosy i wnioski. 

6. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

7. Zakończenie posiedzenia Komisji. 

Ad. 1 

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba otworzyła obrady posiedzenia Komisji 

i na podstawie listy obecności stwierdziła wymagane quorum.  

W posiedzeniu udział wzięli następujący członkowie Komisji: 

1. Joanna Rduch-Kaszuba  – Przewodnicząca Komisji, 

2. Marek Tumułka – Wiceprzewodniczący Komisji,  

3. Leszek Bednorz, 

4. Barbara Chrobok, 

5. Marek Hawel, 

6. Witold Mandrysz. 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek 

w Wodzisławiu Śląskim Pan Andrzej Pałka,  

2. Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi 

w Połomii Pan Wojciech Niemiec,  

3. Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Wodzisławiu Śląskim Pani 

Aleksandra Witoszek. 

Ad. 2  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zaproponował wprowadzenie do 

porządku obrad punktu dotyczącego wydania opinii do projektu uchwały Rady Powiatu 
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Wodzisławskiego w sprawie udzielenia dotacji celowej Szpitalowi Powiatowemu 

w Wodzisławiu Śląskim, jako punkt 3). Pozostałe punkty otrzymują numerację kolejną. 

Wobec powyższego proponowany porządek obrad przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Wydanie opinii do projektu uchwały Rady Powiatu Wodzisławskiego w sprawie 

udzielenia dotacji celowej Szpitalowi Powiatowemu w Wodzisławiu Śląskim. 

4. Informacja na temat działalności Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób 

z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomi. 

5. Sprawy bieżące. 

6. Wolne głosy i wnioski. 

7. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

8. Zakończenie posiedzenia Komisji. 

Komisja w głosowaniu jednogłośnie przyjęła proponowany porządek obrad posiedzenia wraz 

ze zmianami, przy 4 głosach za, bez głosów wstrzymujących się, bez głosów przeciwnych 

i Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba przystąpiła do jego realizacji.  

Ad. 3  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu 

Wodzisławskiego w sprawie udzielenia dotacji celowej Szpitalowi Powiatowemu 

w Wodzisławiu Śląskim. Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik nr 2 do 

protokołu.  

Brak głosów w dyskusji.  

Komisja w głosowaniu jednogłośnie wydała pozytywną opinię do powyższego projektu 

uchwały przy 4 głosach za, bez głosów przeciwnych, bez głosów wstrzymujących się. 

Ad. 4 

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Szpitala Powiatowego w Wodzisławiu Śląskim Pan Andrzej Pałka oraz Kierownik 

Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii Pan 

Wojciech Niemiec przedstawili informacja na temat działalności Powiatowego Ośrodka 

Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomi. Informacja stanowi załącznik nr 3 

do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Komisji Pan Witold Mandrysz odniósł się do nabywania umiejętności 

podopiecznych poprzez treningi i ćwiczenia. Powiedział, że rozumie, iż trening umiejętności  

jest dla tych osób, które się usamodzielniają, a ćwiczenia są profilowane w zależności od 

perspektyw danego uczestnika.  
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Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że tak. Dodał, że właśnie temu służy plan motywacyjny 

przygotowywany indywidualnie dla każdego uczestnika.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec dodał, że raz w roku bądź częściej, w zależności od potrzeb, 

dokonywana jest ocena planu. Jeżeli nie ma możliwości realizacji planu następuje 

dostosowanie go do potrzeb i możliwości uczestnika. Powiedział, że 4 grupy uczestniczą 

w kuchni przygotowując posiłki natomiast 2 najsłabsze grupy nie są w stanie ze względu na 

możliwości intelektualne i fizyczne.   

Wiceprzewodniczący Komisji Pan Witold Mandrysz zapytał jaki jest okres przebywania 

podopiecznych w Ośrodku.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec odpowiedział, że nie ma daty końcowej.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka zauważył, że nie ma daty końcowej natomiast są wydawane 

decyzje administracyjne najczęściej na rok.  

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec wyjaśnił, że pierwsza decyzja wydawana jest na 3 miesięczny okres 

adaptacyjny. Po tym czasie stwierdza się jak sobie radzi podopieczny. Następnie rodzina 

i uczestnik stwierdzają czy chcą zostać w Ośrodku. Jeśli tak, wydawana jest decyzja 

administracyjna na rok. Dodał, że każda następna decyzja jest już roczna.    

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zapytała czy zdarza się, że ktoś z jakiegoś powodu nie 

otrzymuje decyzji rocznej.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że jemu przez 10 lat nie zdarzyła się taka sytuacja.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że należy także patrzeć pod względem organizacyjnym 

ponieważ może być sytuacja, że jest miejsce w Ośrodku natomiast Ośrodek w tym momencie 

nie jest w stanie dowieźć tej osoby i rodzic musi zadecydować czy sam będzie dowoził 

dziecko czy czeka w kolejce żeby podjąć to miejsce. Poinformował, że w tej chwili Ośrodek 

posiada dwa samochody natomiast jeden jest typowo przystosowany do przewożenia 

wózków inwalidzkich w tym wózków leżakowych. Powiedział, że samochód dziennie 

wykonuje cztery kursy w których wszystkie miejsca są zajęte dlatego jeżeli pojawi się kolejna 

osoba nie ma możliwości przewieźć jej do Ośrodka.   

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zapytała kto przewozi uczestników.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że odbywa się to własnym transportem.   
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Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka dodał, że Ośrodek celowo nie ma autobusów. Powiedział, że 

można kupić autobus i przewozić więcej osób i dwa czy trzy wózki inwalidzkie tylko to 

generuje po pierwsze większe koszty, a po drugie patrząc z perspektywy Caritasu 

i doświadczenia znajomych, częstym problemem jest brak kierowców z uwagi na 

wynagrodzenie. Następnie poinformował, że kierowcy w Ośrodku przeszli badania 

psychologiczne.    

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec dodał, że pracownicy łącznie z nim mają zrobione psychotesty, aby 

móc jeździć na wycieczki czy przeprowadzać trening poprzez uczestnictwo podopiecznych 

m.in. w zakupach. Następnie powiedział, że w dużej mierze jeśli chodzi o wyjazdy Ośrodek 

stara się to robić własnym transportem z tego względu, że koszty firm transportowych 

z których dotychczas korzystano szybko rosną. Powiedział, że przejazd do Katowic to koszt 

około 2000 zł, kiedyś to było 600/700 zł.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zauważyła, że w strukturze zatrudnienia nie ma 

kierowców. Zapytała kto wykonuje ten transport.   

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że transport wykonywany jest przez dwóch kierowców 

(emerytów) zatrudnionych na umowie cywilnoprawnej. Dodał, że umowa ta ma dobre strony 

ponieważ trudno będzie znaleźć kierowcę, który będzie dyspozycyjny w ciągu dnia na etacie 

za proponowaną stawkę, a umowa cywilnoprawna jest taka, że jeżeli Ośrodek ma przerwę 

wakacyjną to nie ma obciążenia finansowego. Dodał, że jest to z korzyścią dla obu stron.  

Wiceprzewodniczący Rady Pan Witold Mandrysz stwierdził, że w głównej mierze kierowcy 

obciążeni są rano i po południu.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że wprowadzając umowę o pracę należałoby wprowadzić 

przerywany czas pracy dla tych osób oraz uwzględnić urlop w czasie którego nie realizowano 

by dowozu. Stwierdził, że obecne rozwiązanie jest korzystne, a kierowcy w razie potrzeby 

porozumiewają się i zamieniają, zachowując tym samym ciągłość, co jest też korzystne dla 

podopiecznych.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że wcześniej Powiat organizował transport w formie 

firmy zewnętrznej jednak koszt był przynajmniej dwukrotnie większy.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że transport był jednym z czynników, 

który przemówił za tym żeby w Powiecie podjąć decyzję, aby zlecić to zadanie organizacji 

pozarządowej.  

 Wiceprzewodniczący Rady Pan Witold Mandrysz zapytał czy wcześniej wsparcie prowadzone 

obecnie przez WTZ czy Ośrodki było realizowane przez Powiat we własnym zakresie.   
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Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że w momencie kiedy Ośrodek 

zaczynał czyli w grudniu 2013 roku do maja 2014 roku był prowadzony przez Powiat, zaś od 

lipca Ośrodek przejął Caritas.  

Wiceprzewodniczący Komisji Pan Marek Tumułka poruszył temat opieki medycznej 

podopiecznych Ośrodka. Stwierdził, że zapewne osoby te wymagają doraźnego podawania 

leków często silnie działających. Zapytał czy ktoś to nadzoruje, a także jakie są mechanizmy 

Ośrodka w nagłych sytuacjach.  

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec odpowiedział, że Ośrodek zatrudnia opiekuna medycznego. Wyjaśnił, 

że Ośrodek nie jest w stanie zatrudnić pielęgniarki, co byłoby optymalne, ze względu na 

koszty i brak tych osób na rynku pracy. Powtórzył, że w Ośrodku jest opiekun medyczny, 

a także osoby, które skończyły opiekuna medycznego, ale pracują jako terapeuci zajęciowi 

ponieważ taki kierunek również ukończyli. Jeśli chodzi o podawanie leków wykonywane jest 

to na wniosek rodzica czy podopiecznego, który ma pełnię praw lub opiekuna jeśli 

podopieczny jest np. ubezwłasnowolniony. Wówczas przygotowywane są leki, które 

podopieczni sami zażywają pod nadzorem opiekuna medycznego.   

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka dodał, że jeżeli rodzic nie wyraża zgody wówczas uczestnik sam 

przyjmuje leki.  

Wiceprzewodniczący Komisji Pan Marek Tumułka zapytał czy w bardziej drastycznych 

sytuacjach Ośrodek ma wypracowany jakiś mechanizm.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że były dwa ataki padaczki i w takich sytuacjach wzywane 

jest pogotowie. Ponadto pracowni cyklicznie uczestniczą w szkoleniach z pierwszej pomocy. 

Dodał, że szkolenia takie odbywają się raz na dwa lata.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że kierowcy również są szkoleni w tym zakresie, gdyż 

transport wykonywany jest bez opiekuna medycznego ponieważ zajmuje on jedno miejsce, 

które może wykorzystać uczestnik. Ponadto kierowcy są przygotowani zarówno przez 

Ośrodek jak i rodziców i takich sytuacji nie ma. Dodał, że oczywiście były sytuacje, że coś się 

działo w busie, ale wtedy jest interwencja rodzica i pytanie czy uczestnikowi będą podawane 

jakieś leki czy sami będą dowozić ponieważ podopieczny nie jest w stanie społecznie się 

dostosować do transportu.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec podkreślił, że jeżeli są jakakolwiek wątpliwość wzywane jest 

pogotowie jednak takie sytuacje były sporadyczne.  

Wiceprzewodniczący Komisji Pan Marek Tumułka zachęcił do korzystania z pomocy 

ratowników medycznych. Następnie zapytał kto realizuje szkolenia z pierwszej pomocy.  
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Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że szkolenie wykonywane jest przez firmę zewnętrzną 

(ratowników medycznych).   

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka dodał, że nie są to szkolenia teoretyczne tyko szkolenia z praktyką.  

Członek Zarządu Pan Marek Hawel zapytał jaka jest obecnie kolejka do Ośrodka.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że obecnie kolejka wynosi 20 osób. Dodał, że w zeszłym 

roku odeszła jedna osoba i to dlatego, że mama zmarła i podopieczny trafił do DPS-u. 

Zauważył, że w Ośrodku uczestnicy zazwyczaj odchodzą jeśli podupadną na zdrowiu i nie 

mają możliwości wzięcia udziału w zajęciach albo opiekun się pochoruje i razem albo sami 

trafiają do DPS-u. Natomiast struktura wiekowa w Ośrodku wynosi obecnie 20-67 lat z uwagi 

na brak limitu wiekowego.   

Wiceprzewodniczący Rady Pan Witold Mandrysz zapytał czy zdarzają się sytuacje w których 

Ośrodek ma poczucie, że dany podopieczny mógłby trafić chociażby do ZAZ-u żeby się 

bardziej usamodzielniać, ale zdarzają się opory wśród rodziców, którzy nie są gotowi na to 

żeby ich podopieczny się rozwijał.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że oczywiście zdarzają się takie sytuacje i to nie tylko jeżeli 

chodzi o aktywizacje zawodową, ale w wielu zakresach. Dodał, że czasami należy pracować 

z rodzicami jeżeli chodzi o farmakoterapie. Powiedział, że zdarzają się sytuacje w których 

rodzice chcąc zaoszczędzić stan zdrowia podopiecznego ograniczają farmakoterapię (środki 

uspokajające) przy przyjeździe do Ośrodka podając je dopiero po powrocie do domu. 

Wyjaśnił, że w tym momencie Ośrodek ma problem ponieważ jego podstawowym zadaniem 

jest zapewnienie bezpieczeństwa nie tylko osobie, która jest w tym momencie w takim złym 

stanie, ale też pozostałym którzy przebywają w Ośrodku. Powiedział, że jest to kwestia do 

przepracowania z rodzicami i m.in. do tego celu zatrudniony jest pracownik socjalny. 

Ponadto organizowane są spotkania z rodzicami i wspólne wyjazdy. W tym roku odbył się 

wyjazd do Domów Pomocy Społecznej, aby pokazać rodzicom jak funkcjonują. Wyjazd odbył 

się do Domu Pomocy Społecznej dla Dzieci i Młodzieży w Pilchowicach sprawujących 

całodobową opiekę nad osobami niepełnosprawnymi intelektualnie płci męskiej oraz do 

Domu Pomocy Społecznej Zgromadzenia Sióstr Opatrzności Bożej dla osób 

niepełnosprawnych intelektualnie w Wodzisławiu Śląskim przeznaczony dla dziewczyn 

w wieku od 10 do powyżej 60 roku życia. Powiedział, że ważne jest, aby rodzice o tym 

rozmawiali dlatego namawia rodziców żeby w tym momencie, puki są zdrowi o tym myśleli.        

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że w tego typu Ośrodkach oraz ŚDS i WTZ jest zasada, 

że bazuje się na tym co uczestnik może sam zrobić czyli nie wyręcza się go, gdyż jest to jego 
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inwestycja na przyszłość. Stwierdził, że to czego uczestnik nauczy się w Ośrodku, to co sam 

będzie potrafił zrobić jest inwestycją w przyszłość.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że często rodzice wskazują rodzeństwo osób 

z niepełnoprawnościami jako osoby, które przejmą w przyszłości opiekę. Dlatego zupełnie 

inaczej funkcjonuje się z osobą, która potrafi zrobić kawę czy posmarować chleb a całkiem 

inaczej w sytuacji, gdy należy wszystko za tą osobę zrobić i przemodelować całe życie.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zapytała jak wygląda finansowanie Ośrodka.   

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że Ośrodek bazuje na dotacji. Wyjaśnił, że jest to 

zadanie rządowe w związku z tym Wojewoda przekazuje środki do Powiatu, następnie 

Powiat przekazuje środki do Ośrodka jako zadanie zlecone. Stwierdził, że zawsze najgorszy 

jest pierwszy kwartał ponieważ dotacja bazuje na roku poprzednim a wiadomo jak wygląda 

inflacja i ceny, więc te pierwsze miesiące są ciężkie. W związku z tym od dwóch lat Ośrodek 

prosi Powiat o wsparcie ponieważ nie jest w stanie przetrwać pierwszych miesięcy. Jako 

przykład podał sytuacje z tego roku gdzie dotacja wynosiła 90 000 zł a wydatki 110 000 zł 

w styczniu po otrzymaniu rachunków za gaz, prąd, zobowiązania zwykłe i wynagrodzenia.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch- Kaszuba zauważyła, że na jednego uczestnika 

dotacja wynosi 2250,40 zł.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek dodała, że na osoby ze sprzężoną 

niepełnosprawnością jest zwiększenie o 675 zł miesięcznie.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec wyjaśnił, że to co Ośrodek zaoszczędzi przez cały rok, gdy nie ma 

okresu grzewczego i dodatkowych opłat z uwagi na to, że Ośrodek traktowany jest jako 

jednostka budżetowa, musi wykorzystać wszystkie środki do końca roku. Dodał, że problem 

w styczniu wynika z tego, że największe faktury za gaz i prąd z listopada i grudnia otrzymuje 

w styczniu. Powiedział, że gdyby otrzymał je w grudniu Ośrodek początkiem roku byłby 

w zupełnie innym miejscu. Stwierdził, że z tego bierze się problem. Następnie powiedział, że 

Ośrodek na koniec roku otrzymuje dodatkowe środki ze Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego. 

Dodał, że tak było przez 10 lat jednak nie wie jak będzie w tym roku natomiast, gdy ośrodki 

zwracały niewykorzystane środki były one dzielone przez wszystkie ŚDS i zawsze Ośrodek 

otrzymywał pieniądze. Zaznaczył jednak, że nie można tych środków przenieść.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że Ośrodek nie jest w stanie  

zaplanować wydatków ponieważ jest zależny od tego w którym momencie Śląski Urząd 

Wojewódzki go wesprze i jakiego rzędu będą to środki. Dodała, że to nie jest coś co można  

zaplanować.   
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Członek Zarządu Pan Marek Hawel stwierdził, że Ośrodek nie może osiągnąć finansowej 

poduszki bezpieczeństwa, która była by związana z płynnością finansową w następnych 

miesiącach.      

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że dotacja jest dzielona na cztery. Główne wydatki to 

wynagrodzenia, które stanowią 90% wszystkich kosztów. Zauważył, że w tym roku dotacja 

wynosiła 90 000 zł z tego jest 9,5 etatu plus kierowcy a z reszty należy ogrzać budynek, 

zapłacić prąd, wyżywić uczestników, zapłacić paliwo i materiały do terapii. Powiedział, że 

przez ostatnie dwa lata gdyby nie pomoc Powiatu Ośrodek nie ma racji bytu ponieważ 

miałby długi i musiałby płacić odsetki.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała czy obecnie wyższe są opłaty za 

gaz i prąd w Ośrodku.  

Wiceprzewodniczący Komisji Pan Marek Tumułka zapytał jak wygląda ocieplenie, elewacja 

i okna w Ośrodku.   

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że budynek przeszedł generalny 

remont w 2013 roku. Dodała, że budynek był remontowany ze środków unijnych 

pozyskanych przez gminę Mszana. Wówczas gmina Mszana zdecydowała, że nie jest w stanie 

realizować tego zadania i była propozycja przejęcia go przez Powiat i to trwało do maja 2014 

roku. Powtórzyła, że wówczas budynek był remontowany od podstaw do takiego stanu jaki 

jest obecnie.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że budynek jest w tej chwili własnością gminy Mszana. 

Gmina otrzymała go od Archidiecezji Katowickiej i jest objęty konserwatorem zabytków. 

W związku z powyższym wszelkie modyfikacje zewnętrzne muszą być uzgodnione 

z konserwatorem zabytków.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że jest to umowa na użyczenie 

budynku pomiędzy Gminą a Powiatem. Następnie dodała, że gmina Mszana wspiera Ośrodek 

jeśli chodzi o budynek i utrzymanie infrastruktury. Podkreśliła, że Kierownik Ośrodka ma 

duże wsparcie ze strony Gminy.  

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że aktualnie rozpisany jest przetarg na remont elewacji 

oraz odcięcie wody od strony cmentarza z uwagi na to, że część tego budynku jest na 

skarpie.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała kiedy będzie realizowane to 

zadanie.  

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec powiedział, że przetarg jest rozpisany. Ekipa miała rozpocząć prace 

w tym miesiącu ale czy tak będzie nie wie.  



Strona 9 z 19 

 

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała czy prace nie będą 

przeszkadzały w funkcjonowaniu Ośrodka.  

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec odpowiedział, że prace będą przeszkadzać ponieważ będą 

wykonywane w miejscu podjazdu dla osób z niepełnosprawnościami. W związku z tym należy 

wykonać prace na tym odcinku jak najszybciej bądź w takim terminie kiedy nie ma 

podopiecznych z uwagi na problemy ruchowe wielu z nich. Natomiast jeśli chodzi o prąd i gaz 

za ten rok to opłaty za prąd wynoszą średnio 3000 zł co dwa miesiące zaś gaz w okresie 

grzewczym to koszt około 9000 zł co dwa miesiące.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że mówi się o podwyżkach 

za gaz i prąd. Zauważyła, że był taki moment kiedy był problem i trzeba było dofinansować 

Ośrodek. Zapytała jak to dzisiaj wygląda.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że obecne wysokości faktur wynikają z ustawy 

chroniącej m.in. tego typu ośrodki. Poinformował, że Ośrodek został objęty ochroną 

taryfową i niższymi cenami. Dodał, że jeżeli zostaną uwolnione taryfy, cena gazu wyniesie 

około 26 000 zł. W związku z tym pisano oświadczenie w sprawie ochrony taryfowej, jednak 

nie wiadomo jak długo będzie to trwało.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że zazwyczaj w połowie roku 

otrzymywane jest wsparcie ze Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego i wtedy jest trochę łatwiej.   

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że swego czasu był problem z wynagrodzeniami 

pracowników, jednak po wejściu dodatku dla pracowników pomocy społecznej w wysokości 

1000 zł pracownicy zarabiają więcej. Dodał, że są to pieniądze przypisane wyłącznie na 

wynagrodzenia dlatego one dla budżetu Ośrodka nic nie wnoszą.   

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że program jest pod auspicjami 

rządowego programu, którego perspektywa jest na lata 2024-2027.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka powiedział, że bardzo cieszy się z tego dodatku ponieważ 

pracownicy przechodzili do oświaty z uwagi na to, że w szkole są cztery osoby i nauczyciel do 

pomocy zaś w Ośrodku jedna osoba na sześć podopiecznych więc wychodzi zupełnie inne 

obciążenie.   

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec dodał, że podobny problem jak już wspominał jest z pielęgniarkami 

czy fizjoterapeutami, których przejmuje rynek służby zdrowia. Zauważył, że Ośrodek jako 

jeden z niewielu ma fizjoterapeutę i realizuje zadania z podopiecznymi. Następnie 

powiedział, że subwencja w Ośrodku wynosi średnio 2500 zł na osobę natomiast w szkole 

specjalnej około 8000 zł na osobę. Dlatego standard jest na innym poziomie ze względu na 
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to, że w szkole osoby z autyzmem prowadzone są w grupach dwuosobowych z nauczycielem 

i nauczycielem wspomagającym. Zaś Ośrodek musi zachować standardy zgodnie 

z rozporządzeniem. Wobec tego nie ma grup dwuosobowych dla osób z autyzmem tylko 

pięcioosobowe bez nauczyciela wspomagającego tylko jest terapeuta plus do tego jak trzeba 

wchodzi opiekun medyczny, psycholog czy też pomaga pracownik socjalny.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka dodał, że w przypadku wspomnianej szkoły transport realizuje 

gmina zaś Ośrodek realizuje go sam.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka stwierdził, że gdyby Ośrodek miał takie finansowanie to zupełnie 

inaczej wygląda komfort pracy.  

Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami Psychicznymi w Połomii 

Pan Wojciech Niemiec wyjaśnił, że ilość osób zatrudnionych wynika z rozporządzenia 

w którym określony jest wskaźnik zatrudnienia pracowników. Powiedział, że Ośrodek Perła 

działa na tych samych zasadach co Ośrodek Wsparcia w Połomii tyle, że oni mają jednego 

terapeutę na siedem osób z uwagi na typ A, zaś Ośrodek jest typem B i musi mieć jeden etat 

na pięciu uczestników. Ponadto dla 17 osób z niepełnosprawnością sprzężoną należy 

zapewnić jednego opiekuna na trzech podopiecznych. Dodał, że z tego wynika ilość 

zatrudnionych osób w Ośrodku.  

Dyrektor Ośrodka Caritas Archidiecezji Katowickiej św. Hiacynta i Franciszek w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Andrzej Pałka dodał, że dotacja na typ A i typ B są takie same, zaś wymagania 

w przypadku ośrodka typu B większe.  

Komisja zapoznała się z powyższą informacją.  

Ad. 5 

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok poruszyła temat odpowiedzi na pismo dotyczące pytań 

do sprawozdania za 2023 rok z działalności Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie 

w Wodzisławiu Śląskim wraz z wykazem potrzeb w zakresie pomocy społecznej oraz 

sprawozdania z efektów pracy organizatora rodzinnej pieczy zastępczej za rok 2023. 

Następnie odniosła się do Programu „Opieka Wytchnieniowa”. Powiedziała, że nie może 

zgodzić się i nie przyjmuje odpowiedzi, że w trakcie pozyskania informacji nie odnotowano 

osób, które byłyby zainteresowane opieką całodobową ponieważ osobiście zna takie 

przypadki. Dodała, że dzwoniła do MOPS-ów i rozumie, że Pani Dyrektor PCPR tego nie 

zrobiła, bo już wspominała, że zapotrzebowanie zostało określone na podstawie wniosków 

skierowanych do Powiatu.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że wszystkie MOPS-y poza jednym 

realizują opiekę. Zauważyła, że Powiat wpisuje się w niszę ponieważ na 9 ośrodków pomocy 

społecznej formę dzienną, którą oferuje Powiat realizują tylko cztery. Dzienną realizuje 
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Wodzisław Śląski, Rydułtowy wyłącznie dzienną, Radlin wyłącznie dzienną i Lubomia dzienną 

i całodobową.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zapytała jakie są przeszkody żeby realizować zarówno 

opiekę całodobową jak i dzienną.   

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że nie ma żadnych przeciwskazań 

natomiast wyjaśni jak wygląda to od początku.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba wtrąciła, że chciałaby zapytać kim jest 

specjalista zajmującym się opieką nad osobami z niepełnosprawnościami. Opiekunowie to 

rozumie, że Dyrektor PCPR ma na myśli zarówno opiekunów jak i rodziców, natomiast kim 

jest specjalista zajmujący się opieką nad osobami z niepełnosprawnościami. 

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że chodzi o takich specjalistów którzy 

np. realizują program asystenta. Dodała, że są to specjaliści, ale w szerokim rozumieniu 

ponieważ jest to cały wachlarz osób, które mogą realizować taką usługę np. może to być 

terapeuta zajęciowy, fizjoterapeuta czy pomoc medyczna. Następnie odniosła się do 

Programu „Opieka wytchnieniowa” i początku o którym wcześniej wspominała. Powiedziała, 

że jeżeli pojawia się rozdanie w danym roku, zgodnie z wymogiem ustawowym, PCPR   

informuje na stronie Internetowej Powiatu o przystąpieniu Powiatu do realizacji Programu 

„Opieka wytchnieniowa”. Dodała, że dla niej jest to mement kiedy rozdzwaniają się telefony 

i potencjalni beneficjenci dzwonią z zapytaniami. Poinformowała, że zapytań pod kątem 

opieki całodobowej nie było. Ponadto wniosek w Programie „Opieka wytchnieniowa” jest 

jeden, i jest tak skonstruowany, że osoba zainteresowana zaznacza formę z której chce 

skorzystać. Powiedziała, że PCPR bazuje na osobach które do nich dzwonią i rozmawiają, 

a także sygnalizują indywidualne potrzeby. Powtórzyła, że usługa całodobowa realizowana 

jest przez OPS-y. Powiedziała, że faktycznie nie zna liczb ponieważ w trakcie realizacji 

programu to się zmienia, natomiast wie które ośrodki realizują usługę całodobową. 

Stwierdziła, że mieszkańcy mają większy dostęp na opiekę całodobową z poziomu gminy, jako 

mniejszej społeczności. Następnie powiedziała, że długość świadczenia formy pobytu 

całodobowego wynosi 14 dni w jednym ciągu dlatego klienci, którzy docierają przekonują się, 

że opieka dzienna jest dla nich bardziej efektywna. Wyjaśniła, że opieka w formie pobytu 

dziennego wynosi dla jednej osoby 240 godzin rocznie, które można dowolnie rozłożyć 

natomiast w przypadku formy całodobowej musi być 14 dni w jednym ciągu czyli w formie 

takiego jakby turnusu.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zauważyła, że Racibórz realizuje formę całodobową dwa 

razy po tygodniu.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że dwa razy po tygodniu można 

natomiast nie można tego rozdzielać na poszczególne dni. Poinformowała, że PCPR realizuje 

Program „Opieka wytchnieniowa” od 2020 roku zaś „Asystent osobisty osoby 

z niepełnosprawnościami” od 2019 roku i klienci od pierwsze rozdania komunikują, że forma 
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opieki dziennej jest dla nich bardziej optymalna np. w momencie kiedy potrzeba jest 

kilkudniowego pobytu w szpitalu. Dodała, że łatwiej to zorganizować zwłaszcza, że klienci 

często organizują to tak, że korzystają zarówno z „Opieki wytchnieniowej” jak i „Asystenta 

osobistego osoby z niepełnosprawnością” więc teoretycznie można nawet zorganizować tak, 

że będzie to w systemie całodobowym.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zapytała czy jeśli wnioskuje się o opiekę dzienną jednak  

w trakcie realizacji programu wyniknie potrzeba całodobowej to czy jest możliwość dostania 

jednej i drugiej.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że nie ponieważ w momencie 

otrzymania informacji o programie dokonuje się analizy na podstawie przeprowadzonych 

rozmów z mieszkańcami. Następnie składany jest wniosek, a z wniosku będzie wynikać jaką 

opiekę (dzienną czy całodobową) PCPR będzie realizował.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zapytała czy nie można chcieć jednej i drugiej.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że teoretycznie można jednak biorąc 

pod uwagę zapotrzebowanie jest to trudne.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok powiedziała, że jeśli jest potrzeba do dziennej opieki to 

będzie również potrzeba do całodobowej chociażby na tydzień czy na dwa tygodnie.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że jest to trudne ponieważ wydaje się, 

że opiekun faktyczny chciałby odetchnąć przez 14 dni natomiast rodzice mają wiele obaw 

i należałoby ich edukować, że opieka dla ich dziecka będzie właściwie świadczona. Dodała, że 

rodzice mają mnóstwo doświadczeń i to nie chodzi nawet o OPS-y tylko o stowarzyszenia czy 

fundacje ponieważ Program jest podzielony i mogą występować o niego zarówno jednostki 

samorządu terytorialnego jak i organizacje pozarządowe. Dodała, że bywają różne opinie a to 

nie jest opieka podobna do Domów Pomocy Społecznej. Powiedziała, że podstawową 

zmienną jest koszt. Koszt w DPS to około 6500 zł natomiast „Opieka wytchnieniowa” dzienna 

to koszt 50 zł za godzinę.   

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok stwierdziła, że za dwa tygodnie opieki wychodzi kwota 

14 000 zł.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek zauważyła, że w tym wypadku mowa jest o opiece 

całodobowej, a ona pokazuje różnicę w koszcie opieki dziennej. Stwierdziła, że jest to 

zupełnie inny standard usług. Ponadto w Domach Pomocy Społecznej kadra jest znana, 

a w Programie jest przydzielona osoba. To generuje pytania rodziców czy osoba ta podoła 

w opiece nad ich dzieckiem.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba stwierdziła, że Dyrektor PCPR mówi 

ciągle o dziecku i obawie rodziców. Zapytała co z osobami dorosłymi i seniorami. Dodała, że 

osobiście doświadczyła takiej sytuacji dlatego wie, że jeżeli ktoś zaoferowałby jej 
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dwutygodniową pomoc skorzystałaby z niej bez zastanowienia. Następnie powiedziała, że nie 

zgadza się z tym, że nikt nie odezwał się do PCPR ponieważ osobiście zna dwie osoby.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek zapytała czy ta osoba wcześniej zgłaszała się do 

PCPR.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że to nie ma znaczenia. 

Wyjaśniła, że osoba ta miała udać się na badania jednak nie poszła ponieważ nie miała z kim 

zostawić osoby z niepełnosprawnością. Ponadto jedna osoba z Ośrodka zwracała się do PCPR 

jednak została z kwitkiem. Następnie powiedziała, że Pani Dyrektor mówi nie Powiat tylko 

gmina. Stwierdziła, że obie wiedzą, iż jedna osoba z powiatu wodzisławskiego pojechała do 

innego powiatu, zaś kolejna do Wrocławia. Powiedziała, że należy zabezpieczyć przede 

wszystkim „naszych” mieszkańców i nie zgodzi się z tym, że ma to realizować gmina czy, że są 

jakieś obawy. Dodała, że rozmawiała ze stowarzyszeniami i jedno stowarzyszenia ma 20 osób 

drugie 12 chętnych dlatego widać, że jest potrzeba.   

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek potwierdziła, że był jeden przypadek wsparcia 

całodobowego w przypadku którego PCPR pomógł znaleźć fundację we Wrocławiu natomiast 

pozostałe pobyty zabezpieczono własnymi możliwościami i osoby uzyskały wsparcie. 

Następnie powiedziała, że w momencie otrzymania informacji o przystąpieniu do programu 

jeśli dostanie sygnał o takiej potrzebie nie ma przeszkód, aby realizować usługę całodobową.  

Radny Pan Witold Mandrysz zauważył, że Dyrektor PCPR mówi o aplikowaniu do czegoś i na 

etapie aplikowania do czegoś muszą mieć konkretną informację, że ktoś chce. Natomiast to 

o czym aktualnie jest mowa dotyczy sytuacji nagłych w momencie kiedy program już jest 

realizowany. Stwierdził, że nie można tego mieszać. Dodał, że jeżeli ktoś z wyprzedzeniem 

wie, że będzie chciał taką opiekę i zgłosi to na etapie wnioskowania to w tym momencie 

PCPR może wnioskować i zrealizować to, ale jeżeli jest to sytuacja nagła, ktoś sobie 

przypomni, zechce czy potrzebuje w momencie kiedy projekt trwa nie można aplikować.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zapytała co się stanie jeżeli aplikuje się o wsparcie 

całodobowe a nie ma chętnych.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że gdyby aplikowała na opiekę 

całodobową musi zwrócić środki.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok powiedziała, że rozumie, iż PCPR zwraca środki natomiast 

konsekwencji żadnych nie ma.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że nie wie czy będzie w tym roku 

w opiece wytchnieniowej, ale w asystenturze jest taka konsekwencja, że założeniem jest 

realizacja usługi w 100% dlatego w pierwszej kolejności będą brane pod uwagę powiaty, 

które w całości realizują to zadanie. Stwierdziła, że trochę to determinuje ponieważ jest już 

kolejne rozdanie kiedy wnioskuje się o środki a Śląski Urząd Wojewódzki czy Ministerstwo już 

wskazuje, że powiaty otrzymają na poziomie 50%, gdzie Śląski Urząd Wojewódzki przekazuje, 
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że w Wojewódzkie Śląskim finansowanie zostanie wszystkim obniżone i pozostanie na 

poziomie około 43,9 % i w ten sposób to wygląda więc może być taka konsekwencja. 

Następnie poinformowała, że ze wsparcia dziennego będzie zwracać środki ponieważ nawet 

tych godzin nie wykorzystywano. Natomiast jest to indywidualna sprawa każdej z tych osób. 

Zauważyła, że wniosek jest jeden i skonstruowany jest w taki sposób, że na moment 

składania wniosku osoba powinna wskazać potrzebę całodobowego wsparcia.  

Radny Pan Leszek Bednorz odniósł się do punktu trzeciego pisma. Zauważył, że wnioskowana 

kwota to 1 071 000 zł zaś liczba osób 30. Obniżenie względem złożonego wniosku 41%. 

Zapytał czy obniżenie wynika z tego, że aplikowano o coś co fizycznie nie zostało uznane oraz 

czy zawsze obcinają te same rzeczy czy to różnie bywa.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że to różnie bywa.  

Radny Pan Leszek Bednorz zapytał jak to odnieść do kwoty realizacji programu na około 

500 000 zł. Zauważył, że to nie jest 60%, tylko 50%.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek wyjaśniła, że PCPR musi dostosować aktualizację 

wniosku do liczby osób. Zauważyła, że jest to obniżenie do 41% i zwykle to nie wychodzi taka 

kwota nawet którą sugeruje Wydział. Powiedziała, że pokazano procent i należy to 

dostosować pod kątem liczby osób oraz liczby godzin i wtedy wychodzi kwota o którą pyta 

Radny.  

Radny Pan Leszek Bednorz odniósł się do 73 wniosków. Zapytał jakie to są wnioski.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że są to złożone wnioski przez 

beneficjenta czyli przez osoby potrzebujące wsparcia. Wyjaśniła, że nie są to wnioski złożone 

przez Powiat do Urzędu Wojewódzkiego o środki, tylko wnioski osoby z niepełnosprawnością.  

Radny Pan Leszek Bednorz odniósł się do umów cywilnoprawnych. Zauważyła, że w Ośrodku 

Wsparcia Perła ilość zawartych umów na przestrzeni trzech lat kształtowała się następująco: 

2022-12; 2023-12; 2024-1(osoba z wolontariatu). Zapytał skąd wyniknęła taka nagła zmiana.   

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że jest to sytuacja podobna do tej 

o której wspominał Kierownik Powiatowego Ośrodka Wsparcia dla Osób z Zaburzeniami 

Psychicznymi w Połomii Pan Wojciech Niemiec. Zadania realizowane są w miarę 

skonstruowanego budżetu, czyli budżet skonstruowany jest do wysokości dotacji i to jest 

podstawowa rzecz. Jednak w Ośrodku Wsparcia Perła udało się zatrudnić psychologa na 

etacie stąd też nie ma potrzeby zawierania kolejnych umów.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała czy wolontariusz zatrudniony 

jest na etacie.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że wolontariusz zatrudniony jest na 

podstawie umowy wolontariatu.  
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Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że jest pełna uznania 

ponieważ pierwszy raz spotyka się z tym, że psycholog jest wolontariuszem.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że była to osoba, która studiowała. 

Dodała, że w przypadku Ośrodka Wsparcia Perła wymogiem wynikającym z rozporządzenia 

jest posiadanie doświadczenia w pracy z chorymi psychicznie. W ten sposób wspomniana 

osoba nabyła doświadczenie i nie trzeba było czekać okresu wymaganego z rozporządzenia, 

dzięki temu udało się pozyskać psychologa. Następnie powiedziała, że liczby zawartych umów 

w przypadku Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie są duże z uwagi na to, że umowy 

zawierane są na miesiąc. Dodała, że nie wskazano liczby zleceniobiorców bądź wykonawców 

gdyż poproszono jedynie o ilość zawartych umów. Dodała, że wskazując te dane liczba byłaby 

bardziej realna.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że inne Jednostki dzwoniły, 

dopytywały i to miała ustalone.    

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że Jednostki ewidentnie wskazały ilość  

ponieważ patrząc na ilości i biorąc pod uwagę Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie umowy 

często zawierane są na miesiąc ze względu na to, że w przypadku ośrodków chociażby ze 

względu na sposób finansowania jest łatwiej i elastyczniej. Dodała, że jeśli są środki bądź 

wyniknie taka potrzeba to osoby są zatrudniane. Powiedziała, że część umów zawierana jest 

na rzecz seniorów i dzieci czyli na działania, które dzieją się w Oazie Aktywności i tam też 

w zależności od tego jakie jest zapotrzebowanie zawierane są umowy.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zauważyła, że ilość złożonych wniosków do programu 

„Asystent osobisty osoby z niepełnosprawnością” to 73, a wnioskowana liczba osób 30. 

Zapytała czy te wnioski były przed otwarciem Programu czy po. Stwierdziła, że Dyrektor PCPR 

wspominała, że w pierwszej kolejności rozpoznawane jest zainteresowanie.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że po otwarciu Programu. Następnie 

wyjaśniła, że w momencie pojawienia się Programu istnieje obowiązek poinformowania 

o aplikowaniu przez Powiat. Wówczas mieszkańcy dzwonią do Jednostki jednak jeszcze wtedy 

się nie zgłaszają i dopiero w momencie złożenia wniosku przez PCPR zakłada się 

zapotrzebowanie i można założyć, że będzie to 30 osób a potem okazuje się, że jest ich 73.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że dla niej analizą potrzeb 

jest już ilość złożonych wniosków w latach poprzednich. Zauważyła, że w 2022 roku złożonych 

wniosków było 63 a wnioskowana liczba 25 osób. Podobnie w 2023 roku złożonych wniosków 

65, wnioskowana liczba 30 osób analogicznie 2024 rok, zapotrzebowanie 73 zaś 

wnioskowana liczba 30 osób. Stwierdziła, że z danych tych już wynika tendencja wzrostowa 

i większe zainteresowanie wśród mieszkańców. Zauważyła, że jeśli dobrze pamięta do końca 

września trwa nabór na „Asystenta osobistego osoby z niepełnosprawnością”. Zapytała ile 

wniosków zostało złożonych.  
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Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że w przypadku programu „Asystent 

osobisty osoby z niepełnosprawnością” zostało złożonych 40 wniosków.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała dlaczego tak mało.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że należy wziąć pod uwagę fakt, iż 

PCPR musi właściwie realizować to zadanie, co oznacza, że potrzebny jest pracownik, który 

realizuje to zadanie oraz sprawdza karty czasu pracy tych osób. Zauważyła, że jest to ogrom 

pracy, którą wykonuje pracownik realizujący swoje zadania statutowe wynikające z ustawy 

o pomocy społecznej. Dodała, że do tego zadania nie jest zatrudniona dodatkowa osoba. 

Podkreśliła, że mówi o osobach, które obsługują program, gdyż asystent realizuje usługę 

w terenie, ale za tym idzie cała dokumentacja, gdzie musi być potwierdzenie realizacji tej 

usługi trzeba rozliczyć ją, a to jest naprawdę mnóstwo pracy. 

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zapytała czy obsługa finansowana jest z Powiatu.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że koszty obsługi również finansowane 

są z Programu. Dodała, że jeżeli dobrze pamięta jest to kwota na poziomie około 1200 zł 

w całym Programie. Powtórzyła, że zadanie to realizują pracownicy PCPR, którzy są na etacie 

m.in. jest to dwóch pracowników obsługujących mieszkania treningowe i wspomagane oraz 

osoba, która realizuje wsparcie oraz całą dokumentację administracyjną na rzecz dwóch 

Domów Pomocy Społecznej odpowiednio 218 osób oraz 56 osób, a także dla ośrodków 

wsparcia realizujących zadania dla 30 i 35 osób. Stwierdziła, że należy mierzyć siły na zamiary. 

Powiedziała, że przy 30 osobach PCPR jest w stanie realizować ten Program, gdzie i tak już 

wie, że kwota została zmieszona nawet na tym poziomie. Poza tym wskazanie ilości wniosków 

wynika również z tego, że z roku na rok gminy były bardziej zaangażowane. Zauważyła, że na 

początku nie wszystkie gminy aplikowały i nie w oba Programy. Ponadto należy mieć 

świadomość, że mieszkańcy składali wnioski jednocześnie do gminy i Powiatu. Powiedziała, 

że PCPR porozumiewa się z Ośrodkami Pomocy Społecznej w celu weryfikacji klientów, aby 

system był jak najbardziej wydajny i był w stanie objąć jak największą liczbę mieszkańców.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że z informacji jakie 

uzyskała w Gminie Lubomia zapotrzebowanie na opiekę całodobową wynosi 37 osób zaś 

zapotrzebowanie na asystenta osoby z niepełnosprawnością 60 osób i Gmina wszystko 

realizuje. Stwierdziła, że być może należy ich zapytać jak sobie radzą kadrowo i jak to widzą  

ponieważ Gmina realizuje wiele programów również jeśli dobrze pamięta „opiekę 

wytchnieniową” w formie opieki dziennej. Stwierdziła, że może warto „powielić panią która 

się tym zajmuje”. Dodała, że nie rozumie dlaczego Powiat nie realizuje Programu dla 73 osób 

przecież „my” nie jesteśmy gorsi od Gminy Lubomia zwłaszcza, że są potrzeby w tym zakresie. 

Podobnie w Radlinie 33 osoby zostały objęte programem. Powiedziała, że coś zostało 

zmniejszone, ale Radlin dostosował to godzinowo. Powiedziała, że martwi ją, iż „u nas” ilość 

wniosków ciągle wzrasta. Następnie odniosła się do Wicestarosty Pani Barbary Chrobok 

i zapytała jak sytuacja wygląda w Wodzisławiu Śląskim.  
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Wicestarosta Pani Barbara Chrobok Wodzisław powiedziała, że Wodzisław Śląski w przypadku 

Programu „Opieka wytchneiniowa” całodobowa aplikował o 6 osób a otrzymał 2,5. 

Natomiast „Asystent osobisty osoby z niepełnosprawnością” w Wodzisławiu Śląskim jest 

skomplikowany ponieważ działa w trzech kierunkach: asystent osoby z niepełnosprawnością, 

asystent socjalny oraz asystent z „Dziupli”. Następnie powiedziała, że zgadza się z tym, że nie 

należy narażać się na zwrot pieniędzy i nie powinno wnioskować się o liczę 73 osób natomiast 

zgadza się również, że liczba 40 osób jest za mała. Stwierdziła, że być może można przesunąć 

pracowników z innych działów, którzy w tej chwili muszą obsługiwać osoby, które tej pomocy 

nie otrzymały.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że biorąc pod uwagę, iż 

liczba 40 osób może być jeszcze obcięta, co systematycznie się dzieje, okaże się, że realizacją 

programu zostanie objętych 20% wnioskowanych osób.    

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok powiedziała, że jeśli nie ma środków finansowych, 

których dotychczas nie było rozumie, że klient musiał dokonać wyboru formy opieki dziennej 

bądź całodobowej. Natomiast jeżeli o te środki można wystąpić nie wierzy, aby spośród tych 

którzy objęci są opieką dzienną część osób nie zechciała skorzystać z opieki całodobowej. 

Dodała, że mówi głównie o dzieciach powyżej 15 roku życia.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że wróci do nomenklatury dzieci. 

Wyjaśniła, że należy wziąć pod uwagę, że dla opiekunów w wieku 70-80 lat podopieczny to  

nadal dziecko.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zgodziła się z Dyrektor PCPR jednak należy wsiąść pod 

uwagę, że dziecko 15-letnie można jeszcze podnieść natomiast ze starszym może być 

problem. Zauważyła, że zdrowie opiekuna jest potrzebne podopiecznemu dlatego uważa, że 

osoby pomimo tego, że korzystają ze wsparcia opieki dziennej powinny mieć możliwość 

wsparcia całodobowego. Następnie powiedziała, że nie będzie namawiać, aby składać 

wniosek na 70 osób skoro potrzebę zdiagnozowano na 50. Natomiast jeśli wiadomo, że 

wszystkie gminy wnioskowały więcej a dostały mniej to znaczy, że ta potrzeba jest 

niezrealizowana i chociażby ten procent, który został niezabezpieczony Powiat powinien 

przyjąć na rok następny. Następnie zawnioskowała, aby Dyrektor PCPR sprawdziła faktyczne 

zapotrzebowanie, po czym 1/3 zabezpieczyła w konkursie.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że jest to może słuszna uwaga. Dodała, 

że w przypadku programu „Opieka wytchnieniowa” PCPR jest przed rozdaniem. Ponadto 

planowane jest spotkaniem z Ośrodkami Pomocy Społecznej.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok stwierdziła, że tym bardziej ta rozmowa jest zasadna.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że dzięki temu PCPR będzie miał 

większe rozeznanie. Ponadto dowie się w jaki sposób gminy będą przystępować w tym roku 

do programu „Opieka wytchnieniowa”. Dodała, że każda sugestia jak najbardziej jest słuszna.  



Strona 18 z 19 

 

Radny Pan Witold Mandrysz zapytał czy mając świadomość tego, że są ograniczone zasoby 

ludzkie oraz możliwości pracy i obsłużenia większej ilości wniosków, czy nie byłoby zasadnym 

przeprowadzić krótką analizę w jakim zakresie można zwiększyć zasoby ludzkie. Zauważył, że 

jest to wówczas koszt Powiatu jednak w tym momencie można myśleć racjonalnie 

o zabezpieczeniu potrzeb mieszkańców. Natomiast zgadza się z argumentem, że jeżeli 

multiplikują się wnioski zarówno na poziomie gminy jak i Powiatu mieszkańcowi łatwiej jest 

to ostatecznie załatwić w gminie. W związku z tym zawsze bardziej obciążone będą gminy. 

Powiedział, że rozumie sytuację w której ktoś dostaje dodatkową pracę ponieważ w którymś 

momencie człowieka brakuje czyli w tym momencie pracownika administracyjnego PCPR, 

który nie jest asystentem a tych asystentów musi zabezpieczyć. Zatem w tym kontekście 

w jego przekonaniu trzeba podziałać dwutorowo. Z jednej strony zastanowić się nad 

optymalizacją ilości wniosków przy założeniu, że należy równie zoptymalizować realizację na 

poziomie administracyjnym wspierając PCPR dodatkowym etatem albo innym rozwiązaniem.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że można porozmawiać 

z Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że wsparcie wymagałoby zatrudnienia 

dodatkowej osoby przez PCPR. Poinformowała, że ujęła już to w planie budżetu na 2025 rok.   

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok wystąpiła z wnioskiem w sprawie rozpoznania potrzeb 

programu Opieki Wytchnieniowej całodobowej w Powiecie. Następnie zapytała kiedy 

zostanie ogłoszony konkurs do programu „Opieka Wytchnieniowa”.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że konkurs zostanie 

ogłoszony około listopada.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok stwierdziła, że jeżeli okaże się, że nie ma chętnych 

przyzna racje, iż Powiat dobrze sprawdza się w formie opieki dziennej i więcej nie będzie 

aplikował o wsparcie całodobowe. Powiedziała, że dla niej jest jasne, że jeżeli Powiat nie 

będzie aplikował to nie zostanie wykluczony, a jeśli będzie aplikował i zostanie wykluczony 

wówczas nie będzie więcej przystępował i przyzna rację Dyrektorowi PCPR.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że nie chodzi o to po której stronie jest 

racja tylko o osoby z niepełnosprawnością. Stwierdziła, że ma poczucie, iż opieka dzienna jest 

w należyty sposób realizowana. Zauważyła, że pracownicy oprócz codziennej pracy, którą 

wykonują m.in. analizy kart wykonują czynności kontrolne dlatego ma poczucie, że ta usługa 

jest właściwie realizowana. Natomiast przy całodobowej ma wątpliwości w jaki sposób usługa 

będzie realizowana z racji tego, iż będzie wykonywana przez podmiot zewnętrzny. Dodała, że 

w tym wypadku należy zastanowić się nad wyborem odpowiedniego podmiotu, aby mieć 

poczucie bezpieczeństwa i właściwie sprawowanej opieki. 

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok odniosła się do Dyrektora PCPR Pani Aleksandry Witoszek  

i powiedziała, że nigdy tego nie będzie wiedziała dopóki nie spróbuje. Dodała, że rozumie, iż 
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będą pochwały albo skargi natomiast należy podjąć to ryzyko. Uważa, że należy spróbować 

ponieważ potrzeba wytchnienia i podleczenia własnego zdrowia może spotkać każdego.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że jeżeli chodzi o podmioty 

zewnętrzne nie należy ich się bać ponieważ zna przypadek z Rybnika i osoba ta bardzo 

chwaliła obsługę i opiekę podmiotu zewnętrznego. Dodała, że rodzice czy opiekunowie osób 

z niepełnosprawnościami sami to sobie zweryfikują. Stwierdziła, że obecnie zupełnie inaczej 

to wygląda ponieważ są szybkie reakcje podmiotów kontrolujących.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok powiedziała, że ma nadzieję, iż Dyrektor PCPR Pani 

Aleksandra Witoszek dołoży starań żeby dobrze napisać wniosek. Dodała, że początkowo nie 

szalałaby z ilością ponieważ dla PCPR to nowe zadanie i będzie się też tego uczył. Stwierdziła, 

że należy to przeanalizować i jeżeli się sprawdzi iść w rozwój opieki całodobowej dopóki jest 

finansowanie.  

Komisja w wyniku głosowania wystąpiła z wnioskiem w sprawie rozpoznania potrzeb 

programu „Opieki Wytchnieniowej” całodobowej w Powiecie przy 6 głosach za, bez głosów 

przeciwnych, bez głosów wstrzymujących się.  

Komisja zapoznała się z wynikiem finansowym Szpitala Powiatowego w Wodzisławiu Śląskim 

za miesiąc wrzesień 2024 roku. Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

Ad. 6   

Ustalono termin kolejnego posiedzenia Komisji na dzień 20 listopada 2024 roku o godz. 15:00 

w Zakładzie Aktywności Zawodowej Zakładzie Usług Pralniczych w Wodzisławiu Śląskim, przy 

ulicy Wałowej 30. 

Ad. 7  

Nie odnotowano. 

Ad. 8  

Komisja w głosowaniu jednogłośnie przyjęła protokół z poprzedniego posiedzenia Komisji, 

przy 6 głosach za, bez głosów przeciwnych, bez głosów wstrzymujących się. 

Ad. 9 

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zamknęła posiedzenie Komisji. 

 

Protokołowała: 

Patrycja Wolska  

Przewodnicząca Komisji  

Zdrowia i Pomocy Społecznej  

 Joanna Rduch-Kaszuba  
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